
 »فرهیختگان« در  گفت وگو با رؤسای دانشگاه ها وضعیت پیگیری سیاست های توسعه دریا را بررسی کرد

جزر  دانشگاه  به مد نرسید
کـه از جنـوب  کـرده  موقعیـت جغرافیایـی کشـور ایـن امـکان را فراهـم 
نیـز بسـتر  از شـمال  و  آب هـای خلیج فـارس  بـه  امـکان دسترسـی 
کـه پتانسـیل  یـای خـزر را داشـته باشـیم. موقعیتـی  دسترسـی بـه در

یـا در اختیـار ایـران در طـول  بی نظیـری بـرای بهره منـدی از ثـروت در
کـه ایـن ظرفیـت بی نظیـر بـا  گذاشـته امـا واقعیـت آن اسـت  قرن هـا 
از ایـن نعمـت  یخـی همـراه بـوده و هیـچ گاه نتوانسـتیم  غفلـت تار
گذشـته بـا  کنیـم. بـا ایـن حـال سـال  ی  بی حـد به درسـتی بهره بـردار
یامحـور در 18 آبان مـاه نگاه هـا  کلـی توسـعه در ابـاغ سیاسـت های 
یـزی دقیق تـری را  بـه ایـن سـمت جلـب شـد تـا متولیـان امـر برنامه ر

یایـی کشـور بـا هـدف کسـب ثـروت و  مبتنی بـر اسـتفاده از ظرفیـت در
توسعه کشور انجام دهند. برنامه هایی که براساس بند 6 سیاست ها 
کشـور در تحقـق آن  یـژه دانشـگاه های سـاحلی  نقـش دانشـگاه به و
کـه ایـن بنـد به صراحـت بحـث تامیـن  و ارتقـای  پررنـگ اسـت؛ چرا
سـرمایه انسـانی و مدیریـت متعهـد و کارآمـد و ایجـاد پشـتوانه علمـی، 
ی و  یسـت بـوم نـوآور یامحـور و ز آموزشـی و پژوهشـی بـرای توسـعه در

یایـی را گوشـزد می کنـد؛ اتفاقـی کـه تنهـا راه آن هـم از مسـیر  ی در فنـاور
کـرد  دانشـگاه ها می گـذرد. البتـه نمی تـوان ایـن مسـاله را هـم کتمـان 
گـزارش  کـه ایـن دانشـگاه ها خـود بـا چالش هایـی همراهنـد. در ایـن 
یـا رفتیـم تـا از  بـه سـراغ مسـئولان سـه دانشـگاه مرتبـط بـا حـوزه در
یامحـور  اقدامـات صورت گرفتـه بـرای تحقـق سیاسـت های توسـعه در

یـا بگوینـد.  و پتانسـیل در

رئیس دانشگاه خلیج فارس:
کارگروه اقتصاد آبی در جهت خلق ثروت تشکیل دادیم

ه  نشـــگا ا د ئیـــس  ر  ، ســـی ر مد محمـــد 
خلیج فارس با بیان اینکه بوشهر بیشترین 
مرز ساحلی با خلیج فارس را دارد، گفت: 
»ما نزدیک به هزار کیلومتر مرز ساحلی با 
یـــم؛ همچنیـــن مـــا یـــک  یـــا را دار ایـــن در
دانشـــگاه جامعیم کـــه در همه حوزه های 
تخصصی عضو هیات علمی دارد و در بیش از 100 کدرشته تحصیلی در 
مقاطع مختلف تحصیلی دانشجو می پذیرد. طبیعتا یکی از اولویت های 
ما آن است که فعالیت های آموزشی و پژوهشی مان را در راستای مزیت های 
یم، هدایت کنیم. در همین راستا اولین اقدامی که برای اجرای  نسبی که دار
یامحور انجام دادیم تشکیل کارگروه هایی بود  سیاست های کلی توسعه در
کـــه فعالیت هـــای مرتبط با تحقق این سیاســـت ها را جمع بندی کنند. ما 
یادی از خود بحث خلیج فارس پژوهی گرفته تا گروه مهندسی  اقدامات ز
یا می توانیم انجام دهیم.« او به فعالیت های صورت گرفته در طول یک  در
ســـال گذشـــته اشاره و تصریح کرد: »کارگروهی را تحت عنوان اقتصاد آبی 
ایجاد کردیم؛ چراکه معتقدیم تمام فعالیت هایی ما باید به سمتی حرکت 
کند که بتوان از آن به خلق ثروت رسید، یعنی دانشگاه باید فعالیت هایش 
یسم،  در راستای خلق ثروت باشد. به همین دلیل در حوزه گردشگری و تور
ورزش ها ساحلی، آبزی پروری با هدف کاهش فشار به منابع ذخیره ژنتیکی 
یایـــی، پـــرورش ماهی در قفس و کمک به بحث مدیریت بهینه صید و  در
یایی و تجارت  صیـــادی را دنبـــال کرده ایم. همچنین بحث حمل ونقل در
یایی را هم داشـــته ایم.« مدرســـی با اشـــاره به اینکه اســـتان بوشهر محل  در
اســـتقرار بزرگ ترین پروژه های نفت اســـت، گفت: »گروه های دانشـــگاه در 
یـــا  ارتبـــاط بـــا نیازمندی هـــای صنایـــع و ســـکوهای نفتـــی مســـتقر در در
فعالیت هایـــی را در دســـتورکار قـــرار داده و همچنیـــن اقداماتـــی نظیـــر 
یایی را هم دنبال می کند.  کشتی سازی و ساخت تجهیزات شناورهای در
همچنین اســـتان ما در تولیدات جلبک هم ظرفیت بالایی دارد به طوری 

که امروز بزرگ ترین مزرعه جلبک ایران در این استان دایر است که مدیریت 
آن نیز به صورت هدفمند توسط دانشگاه خلیج فارس انجام شده است. 
یا را به عنوان پشتوانه ای برای  درحقیقت بحث امنیت غذایی و امنیت در
تامین غذا و کشاورزی دشت های ساحلی دنبال می کنیم.« رئیس دانشگاه 
ی های  خلیج فارس با اشاره به اینکه تامین آب شرب مورد نیاز مردم و انرژ
نو و تجدیدپذیر را هم در دستورکار قرار داده ایم، بیان داشت: »همچنین 
یا می تواند  گلخانه ساحلی را هم در دستورکار قرار داده ایم؛ چراکه ظرفیت در
کز  باعث ایجاد امنیت شغلی در منطقه شود که البته برای این کار باید مرا
آموزشـــی در اســـتان توســـعه بیشـــتری پیدا کنند. مولفه دیگر در این زمینه 
یا است که باید مورد توجه  بحث کاهش اتکا به نفت و اتکای بیشتر به در
یـــا در اختیارمان می گذارد،  قـــرار بگیـــرد. یکی از ظرفیت های خوبی که در
یایی و چه محصولات  بحث خودکفایی در حوزه تولید غذا چه غذاهای در
تولیدی در عرصه کشـــاورزی اســـت. همه این مســـائل را در جلســـه های 
متعددی که با حضور مســـئولان اســـتانی و اســـاتید دانشـــگاهی مان برگزار 
شده، مطرح کردیم.« مدرسی با تاکید بر اینکه دانشگاه خلیج فارس به عنوان 
یا نیز وارد شده  محل استقرار دفتر مرکز پژوهش های مجلس هم در حوزه در
یت این  اســـت، اظهار داشـــت: »باید این را هم بگویم که با توجه به مامور
یامحور در  دانشـــگاه اقداماتـــی را پیـــش از ابلاغ سیاســـت های توســـعه در
دستورکار قرار داده بودیم که با ابلاغ این سیاست ها، ساماندهی بیشتری 
به آنها داده ایم که باید بگویم اولین دستاورد ما نیز مربوط به بحث اشتغال 
و پشـــتیبانی از بزرگ ترین مزارع پرورش میگو در اســـتان اســـت. در همین 
راستا نیز شاهد توسعه قفس های پرورش ماهی ایم که باعث کاهش فشار 
کز  یا می شود.« او با بیان اینکه کمک به مرا یست محیطی به در از لحاظ ز
نظامی ارتش و سپاه پاسداران نیز سرلوحه کار ما قرار دارد، اظهار داشت: 
یم که قطعات مختلف شـــناورها  »ما امروز شـــرکت های دانش بنیانی دار
ازجمله انژکتورهای سوخت رسان را تولید می کنند، البته این اقدامات قبل 
از ابلاغیه سیاست ها هم وجود داشته اما بعد از آن به صورت متمرکزتر به 

این حوزه وارد شده ایم.« رئیس دانشگاه خلیج فارس درباره توسعه آموزشی 
یامحور بیان داشت:  در این دانشگاه بعد از ابلاغ سیاست های توسعه در
یا و ساحل است،  »با توجه به اینکه حوزه مزیتی دانشگاه آبزی پروری و در
ما بحث راه اندازی رشـــته دکتری شـــیلات و مســـتقر کردن شـــرکت های 
دانش بنیانی را که در این حوزه فعالند در پردیس مشترک مان با پارک علم 
و فناوری در دستورکار قرار داده و اجرایی کردیم. طبیعتا چنین اقداماتی 
زمینه ساز رشد علمی خواهد بود اما نمی توان این مساله را هم کتمان کرد 
که معمولا با یک سال نمی توانیم انتظار رشد علمی قابل توجهی را داشته 
باشـــیم اما شـــرایطی فراهم شـــده تا بتوانیم این گونه دســـتاورد ها را در آینده 
یا در توسعه اشاره کرد و درباره  داشته باشیم.« مدرسی به ظرفیت های در
نقش دانشگاه در رسیدن به این توسعه اظهار داشت: »معتقدم در آینده 
یاها دست بالاتر را داشته باشند.  قدرت از آن کسانی است که بتوانند در در
ایـــن مســـاله را هـــم باید مدنظر قرار داد که عمـــده ذخایر نفت و گازمان نیز 
یای خلیج فارس قرار دارد، یعنی در حوزه های مختلف چه  در اعماق در
یا قدرت ایجاد می کند.  نظامی و چه غیرنظامی میزان حضور ما در فضای در
بر این اساس ما باید به سمتی پیش برویم که تمامی حوزه های علمی مان 
یا بـــه کار ببریم، یعنی  کثـــری از ظرفیت در را در راســـتای بهره بـــرداری حدا
گر هوش مصنوعی را می خواهیم توســـعه دهیم باید آن را در  به طـــور مثـــال ا
یا، کشتی ها، شناورهای صیادی و غیرصیادی  حوزه مرتبط با نیازهای در
و کنترل مزارع پرورش میگو توســـعه دهیم.« وی گفت: »باید توجه داشـــته 
باشیم که حوزه های مختلف مانند مکانیک، عمران، مخابرات، ترابری و 
یا بســـیار متفاوتند و اینها مســـائلی است که  جابه جایی در خشـــکی و در
یا در هر کدام از آنها خاص به  بایـــد مدنظـــر قرار بگیرد؛ چراکه نیازهـــای در
گـــر می خواهیم در  خـــودش اســـت. از آنجایـــی که ما دانشـــگاه جامعیم و ا
یا باشد. بر  حوزه های مختلف وارد شویم همه آنها باید با تمرکز بر حوزه در
یا یا به عبارتی دانشگاه های  این اساس معتقدم در دانشگاه های کنار در
ســـاحلی باید به این مســـائل تمرکز شـــود و حتی دانشگاه های دیگری هم 

یت دانشـــگاه های  گـــر می خواهنـــد در ایـــن حوزه وارد شـــوند باید با محور ا
یا باید در کنار  که اقدام در ارتباط با در یایی این کار را انجام دهند؛ چرا در
یا و کار کردن در این حوزه چندان  یا صورت بگیرد. قطعا دور بودن از در در
با واقعیت ســـازگار نیســـت. به عبارت دیگر کســـی می تواند بگوید یک ناو 

یا آزمایش کند.«  موفق تولید کرده که بتواند آن را در کنار در

  مسأله مشارکت نخبگان 
و چالش اقلیم سخت مناطق دریایی 

کید بر اینکه هم افزایی دانشـــگاه های  رئیـــس دانشـــگاه خلیج فارس با تأ
یا یک  کشور با دانشگاه های ساحلی برای استفاده حداکثری از ظرفیت در
تکلیف اجتناب ناپذیر برای حوزه دانشگاهی و علم و فناوری کشور است، 
گفت: »از بزرگ ترین چالش های دانشگاه های مناطق ساحلی آن است که 
چندان موردتوجه نبوده اند و عمدتا در مناطق محروم و کمتربرخوردار قرار 
ی و  یم که سازگار گرفته اند. با توجه به اقلیم سختی که در این مناطق دار
سکونت در آن دشوار است و برای اینکه نخبگان کشور انگیزه لازم برای 
کار کردن در این زمینه پیدا کنند، لازم اســـت به صورت ویژه دیده شـــوند. 
یت دولت و دســـتگاه های نظارتی  گام اول تکلیف این اســـت که با محور
حمایت لازم از این قشر داشته باشند. ما نخبه علمی را در بدترین شرایط 
اقلیمی می خواهیم جذب کنیم که کار آموزشـــی و پژوهشـــی انجام دهد، 
درحالی که این مناطق امکانات درمانی و آموزشی و رفاهی خوبی ندارند 
و بـــه همیـــن دلیل رغبت برای تحصیل در چنین مناطقی کمتر اســـت.« 
یا گفت:  مدرسی با بیان اهمیت برنامه ویژه دولت برای مناطق همجوار در
»یکـــی از سیاســـت هایی کـــه باید دولت از لحاظ سیاســـی و ژئوپلیتیک 
یا حمایت کند تا در  پیگیری کند، این اســـت که از شـــهرهای همجوار در
یایی کشـــور شـــهرهای توانمند و تولید کننده پیشرفته وجود داشته  مرز در
باشـــد. از دولتمردان ازجمله دولـــت رئیس جمهور تقاضا می کنم مناطق 

کمتربرخوردار را بیشتر ببینند تا عدالت به معنای واقعی برقرار شود.«

رئیس دانشگاه علوم و فنون دریایی خرمشهر: 
نتوانستیم رشته های دریایی را به مخاطبان معرفی کنیم

امیر اشـــتری لرکی، رئیس دانشگاه علوم و 
یایـــی خرمشـــهر بـــا بیـــان اینکه  فنـــون در
یای آزاد  علی رغم دسترســـی خـــوب به در
، متأسفانه  در جنوب و در شـــمال کشـــور
ســـهم اقتصاد در این زمینه و اســـتفاده از 
یایی به آن شـــکل واقعی محقق  منابع در
نشـــده اســـت، گفت: »طبق برآوردهای مرکز پژوهش سهم ما در استفاده 
یـــا بســـیار انـــدک اســـت، درحالی کـــه کشـــورهای پیشـــرفته و  از منابـــع در
یای آزاد راه دارند، قســـمت مهمی از اقتصادشـــان  کشـــورهایی کـــه بـــه در
یاســـت و تقریبا در هیچ جای دنیا هیچ کشـــور پیشـــرفته ای،  متکی به در
یا نباشـــد، اصلا  گر درکنار در هیچ صنعـــت و مرکـــز تجارت عمده شـــان ا
گر دقت کنید  برای آنها صرفه اقتصادی نخواهد داشـــت، تا جایی که ا
یای  ی بزرگ دنیا در ســـواحل در می بینید همه شـــهرهای صنعتی و تجار
یخی  آزاد قرار دارند که متأســـفانه ما نســـبت به این مســـأله به صورت تار
یایی خرمشـــهر بیان  کوتاهـــی کرده ایـــم.« رئیس دانشـــگاه علوم و فنون در
داشـــت: »با تدبیر حکیمانه ای که رهبر انقلاب در ابلاغ سیاســـت های 
یکـــرد امیدوارکننـــده در این  یامحور داشـــتند، شـــاهد رو کلی توســـعه در
زمینه ایم، یعنی به صورت کلی این مســـأله نشـــان داده شـــد که مدیریت 
یایی یک توجه و عنایت  کم بر کشور درخصوص بهره برداری از حوزه در حا
ویژه ای دارد. در بند 6 همین سیاست ها، بحث تأمین و ارتقای سرمایه 
انسانی، مدیریت متعهد، کارآمد، ایجاد پشتوانه علمی آموزشی و پژوهشی 
یایی دیده شده  ی در ی و فناور یســـت بوم نوآور یامحور و ز برای توســـعه در
کز تحقیقاتی و آموزشی کشور است  که مستقیما مرتبط با دانشگاه ها، مرا
یایی کشور را مشخص می کند.«  و نقشه راه و مسیر حرکت دانشگاه های در
یامحور  اشتری لرکی تصریح کرد: »واقعیت این است که در بحث توسعه در
چه در سطح ملی و چه استانی، دانشگاه باید به عنوان مغز متفکر کشور 

مشـــکلات موجود را موردبررســـی قرار داده و برای حل آنها برنامه هایی را 
به مســـئولان ارائه دهد. یکی از مشـــکلات ما در این زمینه آن اســـت که 
یایی ما عمدتا به صورت بخشـــی،  ی از منابـــع در برنامه ریـــزی بهره بـــردار
ســـازمانی، جزیـــره ای و جـــدا از هم انجام می شـــوند و این مســـأله باعث 
کثری و مدیریت خوبی داشـــته باشـــیم،  می شـــود نتوانیم بهره گیری حدا
ضمن اینکه با برنامه های اعلام شده بین المللی نیز همخوانی لازم را شاهد 
نباشـــیم.« او گفت: »یکی از آســـیب هایی که بر ما وارد شـــده این بوده که 
کوسیستم های آبی مان در مناطق ساحلی کشور با برداشت بیش ازحد  ا
لاینده ها روبه رو شده اند  یستگاه ها و آ منابع، تخریب فیزیکی اکوسیستم ز
یایی در  یه از منابع در ی بی رو ی از موارد هم شـــاهد بهره بردار و در بســـیار
حوزه صید و صیادی گونه های مختلف بوده ایم که باعث شـــده فشـــار 
کوسیســـتم آبی ما وارد شـــود. از این رو باید طرح جامع کارآمد  یادی به ا ز
یا، کرانـــه و پس کرانه را تدوین کنیم تا از تداوم این  موثـــق بـــا پهنه بندی در

مسأله جلوگیری شود.«
یایی خرمشهر گفت: »اینها چالش هایی اند  رئیس دانشگاه علوم و فنون در
که در سطح ملی با آنها مواجهیم و دانشگاه ها باید به حل آنها ورود کنند. 
تی دارند که  اما مسأله اینجاست که دانشگاه ها هم در این زمینه مشکلا
باید سیاستگذاران کلان کشور در ابتدا به سمت برطرف کردن آنها بروند 
یایی استفاده کنیم  تا بتوانیم به صورت علمی مطالعه و دقیق از منابع در
و توســـعه پایدار و مداوم را رقم بزنیم. متأســـفانه بعضی مواقع ما بخشـــی 
را توســـعه می دهیم اما منابع را از بین می بریم، مانند برداشـــت منابع آب 
یم  یادی کرده اســـت. امیدوار زیرزمینی کشـــور که ما را دچار مشـــکلات ز
گـــر در این زمینه  یا صـــورت نگیرد. قطعا ا چنیـــن مســـأله ای در حـــوزه در
ی کوتاه مدتی داشته باشیم  بدون تدبیر وارد شویم، ممکن است بهره بردار
اما درنتیجه آن به حدی به اکوسیستم آسیب بزنیم که بعد از مدتی بگوییم 

ای  کاش هیچ گاه به این عرصه وارد نمی شدیم.«

  کاهش ورودی دانشجو چالش رشته های دریایی
اشـــتری لرکی با بیان اینکه یکی از مشـــکلات مهم دانشـــگاه در این حوزه 
کاهش ورودی دانشجو است، افزود: »یکی از دلایل این مسأله هزینه بالای 
یا و عدم شناخت این رشته و آینده شغلی آن است.  رشته های مرتبط با در
در این راستا نیازمندیم رشته هایی از این دست پیوست هایی را از حیث 
آموزش و پژوهش و آینده شغلی شان داشته باشند تا از این طریق جاذبه 
ی ما نیز  رشـــته ها برای دانشـــجویان بالا برود. متأسفانه جامعه دانش آموز
یامحور  شناختی از امکانات و فرصت های این رشته ها و شغل های در
ندارد که باید برنامه ریزی درستی هم در این زمینه صورت بگیرد تا بحث 

هدایت دانش آموزان را به این رشته ها شاهد باشیم.«
یا به دلیل  او در همیـــن زمینـــه افـــزود: »امکانـــات تحقیقاتی مرتبط بـــا در
هزینه های بالا با محدودیت هایی روبه رو است، درحالی که برای توسعه 
یایی را مرتب پایش  یم پارامترهای در یامحور مکلف، موظف و مجبور در
یـــم و فعالیت هایی که ما  کنیـــم تا متوجه شـــویم در چه شـــرایطی قرار دار
یایی خواهد  کوسیســـتم در انجـــام می دهیـــم چـــه بازخـــوردی را از طرف ا
یایی خرمشهر درباره اقدامات  داشـــت.« رئیس دانشگاه علوم و فنون در
یامحور افزود:  این دانشگاه با هدف تحقق سیاست های کلی توسعه در
»اقدامات مان را در دو ســـطح ملی و اســـتانی جلو برده ایم. البته بیش از 
30 ســـال اســـت که در این زمینه فعالیم و توانســـته ایم اقدامات خوبی را 
انجام دهیم اما در طول یک ســـال گذشـــته بیشتر بر بحث انتقال تجربه 
مطالعاتی و تحقیقاتی و ظرفیتی که دانشـــگاه می تواند به دســـتگاه های 
تصمیم گیرنـــده ملی و اســـتانی منتقل کنـــد، متمرکز بودیم.« او افزود: »در 
ی آزمایشـــگاه مرکزی و 36 آزمایـــش و کارگاه تخصصی را  بحـــث راه انداز
ی از  یا درطول 30 ســـال گذشـــته را محقق کرده ایم که بســـیار در حوزه در
آنها در کشـــور منحصربه فردند. همچنین ما شبیه ســـازها و نرم افزارهای 
یم. نکته دیگر این اســـت که دوهزار و  مربوط به شبیه ســـاز کشـــتی را دار

350 پایان نامه و رســـاله تحصیلات تکمیلی در مقاطع کارشناسی ارشـــد 
یا  یایی و بحث توسعه در دکتری با موضوعات مختلف حوزه های علوم در
را داشـــته ایم که بدون اغراق می توانم بگویم بالاترین ســـهم را در این حوزه 
داشـــته ایم.« اشتری لرکی با اشـــاره به حرکت دانشگاه به سمت دانشگاه 
مولـــد اظهار داشـــت: »با دســـتگاه ســـازمان های مختلـــف در حوزه ملی 
یم که توانســـته ایم پروژه های  گونی دار و بین المللـــی تفاهمنامه های گونا
مختلفی را درخصوص طرح های تحقیقاتی درون و برون دانشگاهی در 
ســـطح اســـتانی، ملی و بین المللی داشـــته باشیم. تا جایی که امروز 208 
طرح تحقیقاتی درون دانشگاهی و 108 طرح تحقیقاتی بیرون دانشگاهی 
یایی خرمشـــهر  منعقـــد شـــده اســـت.« رئیـــس دانشـــگاه علـــوم و فنون در
اظهار داشت: »یکی از مشکلات آن است که به طور مثال سازمانی یک 
یایی می خواهد جذب کند اما در نحوه  متخصـــص را دقیقـــا در حوزه در
ی  اعلام نیاز به این مسأله توجه نمی کند، به همین دلیل می بینیم بسیار
از فارغ التحصیلانی را که شاید چندان هم مرتبط با نیازش نیست، جذب 
می کند و این یکی از مشکلات بحث اشتغال است. ما نیز در چندین 
مـــورد ایـــن مســـأله را تذکر داده و مکاتبه کرده ایم. امروز می بینیم شـــانس 
یایی در مشاغل موردنیاز سازمان ها  جذب فارغ التحصیل رشته های در
یامحور در  افزایش یافته اســـت.« او به نقش سیاســـت های کلی توسعه در
سرعت بخشیدن به اقدامات مرتبط با این حوزه اشاره و خاطرنشان کرد: 
»ابلاغ سیاســـت ها به عنوان یک محرک و نقطه شـــروع بسیار قوی باعث 
ی از ما از خواب طولانی بیدار شویم، یعنی گوشزدی بوده  می شود بسیار
که امروز دیگر همه متوجه این مســـأله شـــده اند و درحال حرکت در این 
مسیرند. البته باید بیش از اینکه چنین مساله ای در گفت وگوها پیگیری 
شود، در حوزه عمل شاهدش باشیم. امیدوارم با مسیری که امروز شروع  
شده، شتاب مان افزایش پیدا کند و در آینده نه چندان دور اثرات عملی 

این تصمیمات را ببینیم.« 

سرپرست دانشگاه آزاد استان سیستان وبلوچستان:
مقدمات حضور دانشگاه ها در طرح های بزرگ مقیاس آبی فراهم شود 

کامبیز نرماشیری، سرپرست دانشگاه آزاد 
اســـتان سیستان وبلوچســـتان و واحـــد 
یاها و اقیانوس ها  زاهـــدان با بیان اینکه در
از مواهب الهی بوده که ذخایر سرشـــاری 
دارند و در قرآن هم به آن اشاره شده است، 
توســـعه  کلـــی  گفـــت: »سیاســـت های 
یامحـــور در راســـتای اجـــرای بند یک اصل 110 قانون اساســـی از ســـوی  در
مقام معظم رهبری در ســـال گذشـــته ابلاغ شـــد که براســـاس آن قوه مجریه 
موظـــف اســـت به کمـــک مجلس و قـــوه قضائیه برنامه جامـــع تحقق این 
سیاســـت ها را که شـــامل 9 بند می شـــود، اجرا کند.« او ادامه داد: »بند اول 
یایی و تقسیم کار ملی  این سیاست ها به سیاستگذاری یکپارچه امور در
اشاره کرده و دانشگاه نیز به عنوان بخشی از جامعه باید تاثیر خودش را در 
یایی برعهده بگیرد. بند دوم هم درباره توسعه  حوزه یکپارچه سازی امور در
فعالیت های اقتصادی دریامحور و ایجاد قطب های توسعه دریایی پیشران 
در ســـواحل توســـعه است؛ در این زمینه هم دانشـــگاه ها می توانند در این 
زمینه فعالیت های اقتصادی به ویژه تولید مرتبط با مواد غذایی این حوزه 
را داشته باشند. البته با توجه به اینکه دانشگاه ها دانش مرتبط با این حوزه 

را در اختیـــار دارنـــد، قطعـــا می تواننـــد در حـــوزه تولید مـــواد غذایی مرتبط 
نقش آفرینـــی موثـــری داشـــته باشـــند.« سرپرســـت دانشـــگاه آزاد اســـتان 
سیستان وبلوچستان و واحد زاهدان با بیان اینکه سومین بند سیاست ها 
مربوط به تســـهیل و توســـعه ســـرمایه گذاری و مشـــارکت داخلی و خارجی 
اســـت، گفت: »دانشـــگاه ها می توانند هم خودشان به صورت مستقیم در 
این زمینه ســـرمایه گذاری کرده و هم می توانند در جمع آوری ســـرمایه ها و 
ســـوق دادن آنها به این حوزه وارد شـــوند. بند چهار نیز تدوین طرح جامع 
یامحـــور عنـــوان شـــده که طبیعتا دانشـــگاه با توجـــه به ظرفیت  توســـعه در
نخبگانـــی کـــه در اختیار دارد، می تواند در تدویـــن این طرح ها هم اثرگذار 
باشد.« نرماشیری گفت: »بهره برداری حداکثری و بهینه از ظرفیت ها، منابع 
یایی یکی دیگر از اقداماتی است که باید براساس  یست بوم در و ذخایر ز
سیاست های کلی دنبال شود و نقش دانشگاه در این زمینه آن است که 
به شناسایی و بهره برداری از ظرفیت های پنهان این زمینه کمک کند. اما 
بند مهم را باید تامین و ارتقای سرمایه انسانی و مدیریت متعهد و کارآمد 
دانســـت؛ چراکه در این زمینه دانشـــگاه ها باید در حوزه پرورش دانشجو و 
یا بیش از پیش ورود  فارغ التحصیلان ماهر در ارتباط با پتانســـیل های در
کنند. یعنی می توانند دانشجویانی را تربیت کنند که در حوزه پرورش آبزیان، 

... به  یایی و یایی و رفع چالش های حمل ونقل در بهره بـــرداری از منابـــع در
شکل جدی ورود کرده و چالش های این حوزه را رفع کنند.« او بیان داشت: 
»توســـعه همکاری های اقتصادی، تجاری و ســـرمایه گذاری در طرح های 
بزرگ مقیاس هم یکی دیگر از کارهایی است که دانشگاه می تواند در آن 
ورود کند. یعنی دانشگاه هم می تواند در درون خود چنین شبکه ای را شکل 
دهد و هم می تواند این شبکه را تا کشورهای همسایه توسعه دهد. همچنین 
یایی و ترانزیت هم کار دیگری است  افزایش سهم کشور در حمل ونقل در
که امکان ورود دانشگاه ها به آن وجود دارد؛ یعنی علاوه بر اینکه می توانیم 
فارغ التحصیلانی را در این زمینه تربیت کنیم، خود دانشگاه ها هم می توانند 
به صنعت حمل ونقل این حوزه با هدف توسعه فناوری های مربوطه کمک 
کنند.« سرپرست دانشگاه آزاد استان سیستان وبلوچستان و واحد زاهدان 
اظهار داشت: »مقام معظم رهبری امسال را سال جهش تولید با مشارکت 
یامحور هم  مردم نام گذاری کردند و بند آخر سیاست های کلی توسعه در
درباره حمایت از سرمایه گذاران بومی و محلی در طرح های توسعه ای است 
کـــه دانشـــگاه ها می توانند با اســـتفاده از ظرفیت مردم بومـــی در این زمینه 
نقش آفرینـــی کننـــد.« نرماشـــیری درباره ظرفیت این اســـتان بـــرای تحقق 
یامحور خاطرنشان کرد: »ما در جنوب استان  سیاست های کلی توسعه در

یم که پتانسیل های بالایی را از هم از حیث ترانزیت و  سواحل مکران را دار
دیگر بخش های مربوط به صنایع دریامحور دارد که با دستور رهبری توسعه 
این ســـواحل در دســـتورکار قرار گرفته اســـت. ما نیز تلاش کردیم بتوانیم در 
این زمینه نقش آفرینی داشـــته باشـــیم، به طوری که در حوزه پرورش آبزیان 
هم پرورش میگو و هم ماهی در سال جاری فعالیت هایی را شروع کردیم. 
برای این کار زمینی به مســـاحت 20 هکتار را اختصاص دادیم و امســـال 
نزدیک به 30 تن میگو برداشت کردیم و در تمام این فعالیت ها نیز دانشگاه 
تـــلاش کـــرد تا نقش دانش بنیانی خود را ایفـــا کند. در ارتباط با جاذبه های 
گردشـــگری که در ســـواحل وجود دارد هم ورود کردیم و با ایجاد شـــرکتی در 
ایـــن زمینـــه کارها را دنبال می کنیم. همچنین برای ایجاد هتل بین المللی 
در این ســـواحل هم کارهایی را شـــروع کردیم و بعد از تامین اعتبار هم کار 
اجرایی اش را شروع خواهیم کرد.« او خاطرنشان کرد: »البته علاوه بر اینکه 
یـــان مـــوارد علمـــی را مدنظر قرار دادیـــم، بحث احداث یک  در پـــرورش آبز
آزمایشـــگاه مـــواد غذایـــی در کنـــارک چابهـــار را هم دنبال کردیـــم که اخیرا 
یـــم علاوه بـــر اینکـــه آزمایش هـــای مربـــوط به  راه انـــدازی شـــد و درنظـــر دار
شرکت های تن ماهی را انجام می دهیم، در گام بعدی در بحث سلامت 

مواد غذایی وارداتی و صادراتی هم ورود کنیم.« 
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